

DVB TV timetable

Sun	19:15	21:00	night repeat
Mon	10:15	15:15	21:00
Wed	10:15	15:15	21:00
Fri	10:15	15:15	21:00

“ဒီဗီဘီ ဒီဘိတ်” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲအစီအစဉ်ကို ဒီဗီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

DVB Debate ဟာ မိမိတို့ရဲ့ အတွေးအမြင် အယူအဆတွေကို လွတ်လပ်စွာ သဘောကွဲလွဲနိုင်ဖို့၊ အပြန်အလှန် နားလည်မှုတွေကို တည်ဆောက်နိုင်ဖို့၊ မြန်မာ့အနာဂတ် ပိုမိုကောင်းမွန်လာစေဖို့၊ လူ့အဖွဲ့အစည်း အတွင်းမှာ ရှိနေတဲ့ ပြဿနာတွေကို အဖြေရှာနိုင်ဖို့၊ လူတိုင်းပါဝင်နိုင်ပြီး မတူကွဲပြားတာတွေကို လက်ခံပေးနိုင်ဖို့၊ အချေအတင်ဆွေးနွေးတဲ့ ယဉ်ကျေးမှုပေါ်ထွက်လာစေဖို့ ရည်ရွယ်ပါတယ်။

မီဒီယာတွေနဲ့ အသင်းအဖွဲ့တွေကိုလည်း အခုလို လွတ်လပ်ပွင့်လင်းတဲ့ ဒီဘိတ်ရဲ့ အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲမှာ ပါဝင်ဖို့ကို ဖိတ်ခေါ်ပါတယ်။ အပတ်စဉ် သတင်းထုတ်ပြန်ချက်တွေ၊ သတင်းဓာတ်ပုံတွေနဲ့ ဒီဘိတ်ကာတွန်းကို ရုပ်သံရိုက်ကူးပြီး မကြာခင်မှာပဲ ဒီဗီဘီဒီဘိတ်ရဲ့ ဖေ့စ်ဘုတ်စာမျက်နှာနဲ့ ဝက်ဘ်ဆိုက်မှာ ကြည့်ရှုနိုင်ပါတယ်။

DVB DEBATE



ယခုအပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
"When can IDP's go home?"
 ဖြစ်ပါတယ်။

- ❖ မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပြုလိုတာနဲ့ မေးမြန်းလိုပါက ရုံးချိန်အတွင်း ဖုန်းနံပါတ် ၀၁ ၉၀၀၀ ၄၈၈ နဲ့ debate@dvb.noကို ဆက်သွယ်ပြီး အဖွဲ့ဝင်တစ်ဦးဦးထံ မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

ဒီတစ်ပတ်မှာတော့ "စစ်ဘေးရှောင်တွေရဲ့ အိမ်ပြန်ခရီး နီးပြီလား" ဆိုတဲ့ ခေါင်းစဉ်နဲ့ ဒီဗွီဘီဒီဘီဘီကို ဆွေးနွေးကြမှာ ဖြစ်ပါတယ်။

ကမ္ဘာမှာ သက်တမ်းအရှည်ကြာဆုံး လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခ ပေါ်ပေါက်နေတဲ့ မြန်မာပြည်မှာ ပြည်တွင်း ပြောင်းရွှေ့ဒုက္ခသည် (IDP) အရေးဟာ ဖြေရှင်းဖို့ခက်ခဲတဲ့ ပြဿနာတွေထဲက တစ်ခု ဖြစ်ပါတယ်။

စစ်ပွဲတွေကြောင့်၊ လက်နက်ကိုင်တပ်ဖွဲ့တွေရဲ့ အနိုင်ကျင့်မှုဒဏ်ကို မခံနိုင်တဲ့အဆုံး အိုးပစ် အိမ်ပစ် ထွက်ပြေးကြသူ အရပ်သားတွေ၊ အတင်းအဓမ္မ ပြောင်းရွှေ့ခံရသူတွေကို နှစ်မျိုး ခွဲခြားနိုင်ပါတယ်။ ပထမအုပ်စုက အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံတွေက ဒုက္ခသည်စခန်းတွေအထိ ရောက်သွားကြ၊ တချို့လည်း တတိယနိုင်ငံအထိ ပြောင်းရွှေ့ခိုလှုံပြီး ဘဝသစ် စကြပါတယ်။ ဒုတိယအုပ်စုက ဇာတိမြေမှာ ကျန်ခဲ့တဲ့ အိမ်ကို ပြန်ဖို့ မျှော်လင့်ချက်နဲ့ နိုင်ငံတွင်းမှာပဲ တရားဥပဒေ စိုးမိုးတဲ့ဒေသ၊ ဒါမှမဟုတ် တရားဥပဒေစိုးမိုးမှု အားနည်းတဲ့ နယ်စပ်ဒေသ၊ ဒါမှမဟုတ် တောတွင်းတနေရာမှာ ဘေးလွတ်ရာ တိမ်းရှောင်နေကြ ရပါတယ်။ သူတို့ကို ရွာပုန်းရွာရှောင် ဒုက္ခသည် (တနည်း) ပြည်တွင်း ပြောင်းရွှေ့ဒုက္ခသည် (IDP) လို့ ခေါ်ပါတယ်။

ကုလသမဂ္ဂဒုက္ခသည်များဆိုင်ရာ မဟာမင်းကြီးရုံးရဲ့ သတ်မှတ်ချက်အရ ပြည်တွင်း ပြောင်းရွှေ့ဒုက္ခသည် (IDP) ဆိုတာ စစ်ဘေးကြောင့်၊ လူမှုပဋိပက္ခကြောင့်၊ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှု၊ ညှဉ်းပမ်းနှိပ်စက် ခံရမှုတွေကြောင့်၊ လူပရောဂဲကြောင့်ဖြစ်တဲ့ ကပ်ဘေးတွေကြောင့် အိုးအိမ်စွန့်ခွာရသူတွေကို ဆိုလိုပါတယ်။ ဒီလို စွန့်ခွာတဲ့ အခါမှာလည်း နယ်စပ်မျဉ်းကို မကျော်ပဲ မူလနိုင်ငံရဲ့ နယ်နိမိတ်မျဉ်းထဲမှာပဲ ဒုက္ခသည်ဘဝနဲ့ ခိုလှုံနေသူတွေကို ရည်ညွှန်းပါတယ်။

မြန်မာပြည်မှာ အစိုးရ၊ တပ်မတော်နဲ့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေ လက်ခံထားကြတဲ့ "ပြည်တွင်းနေရပ် စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်သူများ" ဆိုတဲ့ အဓိပ္ပာယ်နဲ့ အတူတူပါပဲ။ ပိုပြီး အသေးစိတ်တဲ့ တပ်မတော်ရဲ့ အဓိပ္ပာယ် ဖွင့်ဆိုချက်မှာတော့ "တဖက်နိုင်ငံမှ ခိုးဝင် ဘင်္ဂါလီဒုက္ခသည်များ၊ ပင်လယ်ပြင်လှေစီး ဒုက္ခသည်များ၊ နယ်စပ်ဒေသ တဖက်နိုင်ငံရောက် Refugee ဒုက္ခသည်များ၊ သဘာဝ ဘေးအန္တရာယ်ကြောင့် ယာယီကယ်ဆယ်ရေး စခန်းများတွင် ယာယီခိုလှုံသူများအား ပါဝင်စဉ်းစားခြင်း ပြုမည်မဟုတ်ပါ" လို့ ဖော်ပြပါတယ်။

မြန်မာပြည်မြောက်ပိုင်းက ကချင်ပြည်နယ်ထဲမှာ တိုက်ပွဲတွေကြောင့် စစ်ပြေးရတဲ့ ရွာသား အရေအတွက် တစ်သိန်းနီးပါးအထိ ရှိခဲ့ပါတယ်။ ၂၀၁၁ ဇွန် ၉ ရက်နေ့ကစပြီး အစိုးရတပ်နဲ့ကချင်လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်တို့အကြား တိုက်ပွဲတွေပြန်လည်ဖြစ်ပွားခဲ့ပြီး ကချင်ပြည်နယ်နံရမ်းပြည်မြောက်ပိုင်းဒေသက လူထု ၁ သိန်းကျော် မိမိနေရပ်ကို စွန့်ခွာထွက်ပြေးခဲ့ကြရသလို ရွာပေါင်း ၂၀၀ ကျော်လည်း ဖျက်ဆီးခံခဲ့ရပါတယ်။

အစိုးရသစ်လက်ထက်မှာလည်း ငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ၂၁ ရာစု ပင်လုံညီလာခံကို ဩဂုတ်လ ၃၁ ရက်နေ့ကနေ ၄ ရက်နေ့အထိ ကျင်းပခဲ့ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် ကချင်ပြည်နယ်မှာ တိုက်ပွဲတွေ ရပ်မသွားရုံမက၊ ပိုတောင် ပြင်းထန်လာပါတယ်။ အောက်တိုဘာလအတွင်း ကေအိုင်အေဌာနချုပ် အနီးက စခန်းတွေကို အစိုးရတပ်က တိုက်လေယာဉ်တွေကို အသုံးပြုပြီး ထိုးစစ်ဆင်ခဲ့တယ်လို့ သတင်းတွေမှာ ဖော်ပြပါတယ်။

အောက်တိုဘာလဆန်းပိုင်းမှာ တပ်မတော်နဲ့ ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း အခြေစိုက် (RCSS/SSA) တို့ တိုက်ပွဲတွေ နောက်တကျော့ ပြန်ဖြစ်ခဲ့ပြီး အရပ်သားထောင်နဲ့ချီပြီး အိုးအိမ်စွန့်ခွာ ထွက်ပြေးခဲ့ကြ ရပါတယ်။ ဒေသထဲမှာ အစိုးရတပ်နဲ့ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်တပ်တွေ တိုက်ပွဲ ပြန်မဖြစ်ခင်မှာလည်း တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင် အချင်းချင်းကြား တိုက်ပွဲတွေကြောင့် စစ်ပြေးဒုက္ခသည်တွေ တိုးပွားခဲ့ပါတယ်။ မနစ်နစ်ကုန်ပိုင်းက ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း အစိုးရတပ်နဲ့ ရခိုင်တပ်မတော် (အေအေ) တပ်ဖွဲ့တွေအကြား ဖြစ်ပွားခဲ့တဲ့ တိုက်ပွဲကြောင့် ဒေသခံရွာသားရာနဲ့ချီ စစ်ဘေးထွက်ပြေး တိမ်းရှောင်ခဲ့ ရပါတယ်။

အောက်တိုဘာလအတွင်း လုံခြုံရေးတပ်သားတွေကို အကြမ်းဖက်သမားတွေက တိုက်ခိုက်ခဲ့ပြီးနောက် နယ်မြေရှင်းလင်းတဲ့ တပ်မတော်ရဲ့ စစ်ဆင်ရေးမှာ ဒုက္ခသည် သယ်လောက် တိုးလာသလို ဆိုတာ အသေးစိတ် မသိရသေးပါဘူး။ စက်တင်ဘာလအတွင်းမှာ ကရင်ပြည်နယ် မဲသဝေဒေသမှာ အစိုးရတပ်မတော်၊ နယ်ခြားစောင့်တပ်နဲ့ DKBA ခွဲထွက်အဖွဲ့တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ခဲ့လို့ ရွာပေါင်း ၂၀ ကျော်က ပြည်သူ ၄ ထောင်လောက် စစ်ဘေးရှောင်နေရပါတယ်။ တချို့ဒေသတွေမှာ တိုက်ပွဲတွေမရှိတော့ဘူး ဆိုပေမယ့် တောင်ယာထဲ၊ လမ်းဘေး၊ လမ်းအောက်တွေ ထောင်ထားတဲ့ မိုင်းတွေဟာ ရွာသားတွေအတွက် မမြင်နိုင်တဲ့ အန္တရာယ်အဖြစ် ကျန်ရစ်ပါတယ်။

ဩဂုတ်လအတွင်း မွန်ပြည်လူ့အခွင့်အရေးဖောင်ဒေးရှင်းက ထုတ်ပြန်တဲ့ အစီရင်ခံစာမှာ မွန်ပြည်နယ် ရေးမြို့နယ်၊ ကရင်ပြည်နယ် ကြာအင်းဆိပ်ကြီးမြို့နယ်နဲ့ တနင်္သာရီတိုင်း ရေဖြူမြို့နယ် က နေရပ်စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်ရသူ ပြည်သူပေါင်း ၃ သောင်းခွဲကျော် စားဝတ်နေရေး အခက်အခဲ ဖြစ်နေတယ်လို့ ဆိုပါတယ်။ သူတို့တွေထဲမှာ လွန်ခဲ့တဲ့ ၁၉၉၄ ခုနှစ်လောက်ကတည်းက စစ်ပြေးခဲ့ရသူတွေ၊ တနင်္သာရီနဲ့ ကရင်ပြည်နယ်တွင်း တိုက်ပွဲကြောင့် တိမ်းရှောင်ခဲ့ရသူတွေ ပါတယ်လို့ ဆိုပါတယ်။

အစိုးရ၊ တပ်မတော်၊ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင်အဖွဲ့တွေ ရေးဆွဲထားတဲ့ တပြည်လုံးအပစ်ရပ်ဆဲရေး သဘောတူစာချုပ် (NCA) မှာ ပြည်တွင်းနေရပ်စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်သူများ (IDPs) တွေနေရပ် ပြန်နိုင်ရေးနဲ့ ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကိစ္စတွေလည်း ပါဝင်ပါတယ်။ ဒါပေမယ့် (NCA) သဘောတူညီချက်ကို လက်တွေ့အကောင်အထည်ဖော်ဖို့ မဖြစ်နိုင်သေးတဲ့ အခြေအနေမျိုးမှာ တိုက်ပွဲတွေကြားက (IDPs) တွေရဲ့ ကံကြမ္မာကလည်း မရေရာသေးပါဘူး။

သူတို့အမြင်

"အိုးမဲ့အိမ်မဲ့တာက တော်လောက်ပြီ၊ ယာမဲ့တော့ မဖြစ်ချင်ဘူး။ နိုင်ငံရေးလည်း ပြောင်းလဲပြီ။ အခုလိုတာက ကျွန်မတို့ စစ်ရှောင်စခန်းတွေ ပြောင်းလဲဖို့ပဲ လိုတော့တယ်။ အဲ့ဒါကြောင့်မို့ စစ်ရှောင်စခန်းက ပြည်သူလူထုကို အမြန်ဆုံးနည်းနဲ့ အိမ်ပြန်နိုင်အောင် ကြိုးစားပေးကြပါ။ ကျွန်မတို့လည်း နိုင်ငံသား တိုင်းရင်းသားစစ်စစ်တွေပါ။ နိုင်ငံသား တိုင်းရင်းသား အခွင့်အရေးတွေလည်း ကျွန်မတို့ တန်းတူခံစားချင်လှပါပြီ။ ဘေးကင်းလုံခြုံစွာနဲ့ အိမ်ပြန်ချင်ပါတယ်။"

(ကချင်စစ်ပြေးဒုက္ခသည် ဒေါ်ရွယ်ဆိုင်)